
 
 

 
 

 
 
 
 
 
Aan de voorzitter van de gemeenteraad  
Den Bosch, 13 juni 2013 
 

Geachte voorzitter,  
 

In de vergadering van de commissie Ruimtelijke ontwikkelingen en Beheer is 
ons initiatiefvoorstel Boschveldboulevard behandeld. Wij zijn verheugd met 
het positieve advies van zowel de commissie als van het college. 
 

Wel heeft wethouder Schouten gevraagd om de einddatum niet vast te zetten 
op het einde van dit jaar, maar het college ruimte te geven tot het eerste 
kwartaal van 2014. Met dit gewijzigd initiatiefvoorstel komen wij aan zijn 
verzoek tegemoet. 
 

Wij hopen daarmee op een voorspoedige behandeling in de raadsvergadering 
van 25 juni. 
 

Hoogachtend,  
Lisette van der Swaluw, PvdA 
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Initiatiefvoorstel Boschveldboulevard 
Dit is een initiatiefvoorstel van de fractie van de PvdA om nog 
voor het Jeroen Boschjaar 2016 te komen tot de inrichting van een 
‘Boschveldboulevard’. 

 
 



 
 

Inleiding 
 

In het noordwestelijke deel van de wijk het Zand in Den Bosch 
(naast de Verkadefabriek) speelt al jaren een aantal problemen: 
sociale onveiligheid, criminaliteit, verkeer- en parkeerproblemen 
en verloedering van de openbare ruimte. Met name de inrichting 
van de Boschveldweg is buurtbewoners een doorn in het oog. 
Eerder al zijn pogingen ondernomen om te komen tot 
herinrichting van de Boschveldweg. 

 

Inmiddels kent de wijk een enthousiast en actief buurtcomité: ’t 
Zand N/W. Dit comité heeft een werkgroep gevormd, de 
werkgroep Boschveldboulevard en Verkeer* . Deze werkgroep 
heeft een aantal concrete plannen neergelegd om de leefbaarheid 
in de wijk te verbeteren. 

 

Het idee is om van de Boschveldweg een ‘Boschveldboulevard’ te 
maken met onder meer kunstwerken, een ligweide en nieuwe 
verlichting. De werkgroep heeft korte- en langetermijndoelen 
geformuleerd. Het streven is dat in het Jeroen Boschjaar 2016 de 
Boschveldweg is omgetoverd tot een aantrekkelijke en natuurlijke 
toegangsweg richting onder meer poppodium W2, de 
Verkadefabriek, het World Skate Centre en wellicht straks de Tuin 
United. 

 
 

De PvdA ziet het initiatief van het buurtcomité en van de 
werkgroep als een schoolvoorbeeld van de kracht van de stad. En 
ook als een prachtige kans om het woon- en leefklimaat in de wijk 
te verbeteren. De plannen bevorderen het gevoel van veiligheid in 
de wijk, maken een einde aan de al jaren durende verrommeling 



 
 

van de openbare ruimte en zorgen voor meer sociale samenhang. 
De Boschveldboulevard kan bovendien een bijdrage leveren aan 
de creatieve en culturele uitstraling van de stad en een hippe, 
laagdrempelige verblijf- en ontmoetingsplek in de spoorzone 
worden. 

 
 

De PvdA vindt dan ook dat het initiatief van de werkgroep 
Boschveldboulevard en Verkeer steun verdient. De PvdA wil met 
dit initiatiefvoorstel bereiken dat er snel een plan van aanpak 
komt. Zodat de Boschveldweg nog voor de nog voor het Jeroen 
Boschjaar 2016 kan worden opgeknapt en kan worden ingericht 
als Boschveldboulevard. 



 
 

Huidige  situatie Boschveldweg 
 
 
 
 

 



 
 

De Boschveldweg 
 

Het Zand N/W ligt ingeklemd tussen het NS-station en het spoor 
aan de zuidwestkant, de Boschdijkstraat met o.a. Verkadefabriek 
aan de noordkant en het Emmaplein en de Brugstraat aan 
oostelijke zijde. 

 

De Boschveldweg is onderdeel van de wijk het Zand en loopt van 
de Koninginnelaan bij het NS-station met een bocht langs het 
spoor naar de Boschdijkstraat (Verkadefabriek). De plannen voor 
de Boschveldboulevard richten zich op het stuk Boschveldweg 
langs het spoor en op het terrein tussen het spoor en de 
Boschveldweg. 

 

 
 

De wijk ’t Zand N/W met langs het spoor de Boschveldweg



 
 

Algemeen 
 
 

In de wijk het Zand N/W is een aantal problemen. Bewoners 
voelen zich onveilig, er is verkeersoverlast en de openbare ruimte 
is verloederd. Met name op en rond de Boschveldweg is dit aan de 
orde. Het buurtcomité ’t Zand Noord / West schrijft in haar 
projectplan voor de Boschveld Boulevard: 

 
 

“Om te voorkomen dat verschillende bedrijven, zoals (coffeeshop, 
LvdS) Pistache, de Zwarte Piet toegeschoven krijgen, zijn er andere 
manieren te bedenken om de wijk weer leefbaar te maken. Te 
denken valt bijvoorbeeld aan een andere verkeersroute in de wijk. 
Het aanwakkeren van sociale controle is een nog betere oplossing. 
De wijk ’t Zand is (los van de bezoekers van Pistache) immers 
geen wijk die heel veel mensen trekt. 

 
 

Om de wijk een nieuwe impuls te geven heeft een werkgroep van 
het buurtcomité ’t Zand N/W het volgende plan bedacht: Vanaf 
het braakliggend terrein aan de Boschveldweg (naast 
Shoarmazaak ’t Spoor) kan een kunstroute worden ontwikkeld, die 
een nieuwe verbinding maakt tussen het station en het culturele 
hart in de kop van ’t Zand (met o.a. poppodium W2 en de 
Verkadefabriek). We realiseren hier als het ware een nieuw perron. 

 
 

2016 wordt het jaar van de Bossche schilder Jheronimus, dus wat 
dacht u van: Spoor Jheronimus Bosch? Of Perron Jheronimus 
Bosch? 

 
 

Op het braakliggend terrein aan de Boschveldweg kan een park 
worden gerealiseerd, waar diverse Bossche kunstenaars de kans 
krijgen hun werk tentoon te stellen, met als middelpunt natuurlijk 
de schilder zelf. Vanuit dit terrein volgt een kunstroute die vanaf 



 
 

het park richting het culturele centrum in de Kop van het Zand 
leidt. Een visitekaartje voor de wijk. En een route richting W2 en 
natuurlijk de Verkadefabriek. Koop een treinkaartje richting Den 
Bosch, stap uit op het station en loop meteen via Perron 
Jheronimus Bosch het culturele hart van de stad binnen. Wat wil 
de toekomstige culturele hoofdstad van Europa nog meer?” 
 
De PvdA ziet het initiatief van buurtcomité ’t Zand N/W om te 
komen tot een Boschveldboulevard als een schoolvoorbeeld van 
‘de sociale kracht van de stad’: 

 

(jaarverslag 2012 ) 
 

“Kenmerkend voor de sociale kracht van de stad is dat we de kracht 
van de stad, het ondernemerschap van organisaties en individuen 
meer op de voorgrond zetten. Met als doel om, aansluitend op het 
collegeprogramma 2010-2014, een kwalitatief beter en efficiënter 
functionerend sociaal stelsel in de stad. Met daarin ook een, niet 
zozeer kleinere, maar wel andere rol voor de overheid.” 

 
 
 
 



 
 

 



 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
De PvdA ziet een aantal kansen in het initiatief tot het ontwikkelen 
van een Boschveldboulevard. 

 
 

• Veiligheid: door de verloederde openbare ruimte van en aan 
de Boschveldweg een aantrekkelijke inrichting te geven en 
bijvoorbeeld door het aanbrengen van betere verlichting, 
neemt het gevoel van veiligheid en sociale controle toe. 

• Sociale samenhang: het buurtcomité zorgt voor draagvlak in 
de wijk en betrekt bewoners bij de uitvoering van de 
plannen. 

• Culturele attractiviteit: de Boschveldboulevard is een 
creatieve kunstroute en kan op die manier bijdragen aan de 
sfeer en cultuur van het Jeroen Boschjaar 2016 /culturele 
hoofdstad. Eind dit jaar begin volgend jaar wordt bovendien 
W2 officieel geopend. In het gerestaureerde pand huizen 
diverse instellingen voor beeldende kunst en individuele 
kunstenaars. In het kader van de opening wordt bovendien 
gedacht aan een kunstwerk in de straat. 



 
 

 

 
 
 
 
 
 
 
Veiligheid 

 
 

De maatschappelijke problemen in de wijk ’t Zand zijn groter dan 
in andere wijken in Den Bosch. Het buurtcomité stelt dat 
bewoners klagen dat ze zich onveilig voelen op straat. Ze melden 
last te hebben van bezoekers van coffeeshop Pistache (The Grass 
Company). “Er wordt in drugs gehandeld in de wijk en regelmatig 
wordt er ingebroken of worden autoruiten ingeslagen. Veel 
bewoners voelen zich daarom niet meer veilig”, aldus het 
buurtcomité. 



 
 

De veiligheidsmonitor 2012 bevestigt het beeld van onveiligheid. 
De wijk het Zand hoort qua wijkindeling bij de binnenstad. In de 
veiligheidsmonitor staat de binnenstad opnieuw te boek als de 
minst veilige wijk van Den Bosch. 

 
 

Uit de binnenstadsmonitor 
 
 

“Het aantal auto-inbraken in de Binnenstad is het afgelopen jaar 
weer iets afgenomen, van 13 naar 12 incidenten per 1.000 
inwoners. De meeste auto-inbraken vinden plaats in het Zand en 
Binnenstad centrum, met respectievelijk 46 en 25 incidenten per 
1.000 inwoners.” 

 

 
 
“Het aandeel incidenten van drugsoverlast neemt al jaren af. De 
professionals in de wijk geven aan dat er in de Binnenstad veel 
mensen wonen met drugsproblemen, gecombineerd met 
psychische problemen. Daarnaast zijn er veel meldingen van 
bewoners over dealen op de parkeerplaats van de Boschveldweg 
en het Sint Luciaplein. De coffeeshop aan het Emmaplein is een 
tijd gesloten geweest. Dit ging gepaard met een grotere toeloop 
van bezoekers naar de coffeeshops in de Hinthamerstraat. De 
overlast gerelateerd aan de coffeeshops bestaat veelal uit 
verkeersoverlast en vervuiling.” 

 
 

(Zie ook: vergelijk de wijk 2010) 



 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
Sociale samenhang 

 
 

Het buurtcomité wil de kunstroute inrichten in samenwerking met 
bewoners en kunstenaars in de buurt. Zo is er het idee om een 
verbrede stoep aan te leggen naast shoarmazaak ’t Spoor en daar 
een kunstwerk te laten realiseren door Fredrico d’Orazio, een 
bekend kunstenaar uit de wijk. Het idee is om de geschiedenis van 
de wijk tot leven te laten komen door van het kunstwerk een 
(symbolische) ijzeren man te maken. Begin deze eeuw werd de 
wijk bouwklaar gemaakt met zand uit Vught dat door een grote 
machine, ‘De IJzeren Man’ werd uitgegraven. Ook zouden de 
Oost-Europees aandoende schuurtjes in de wijk (van 
woningcorporatie Zayaz ) in gezamenlijkheid opgeknapt kunnen 
worden. Activiteiten die bijdragen aan de sociale samenhang in 
het Zand. 



 
 

 
 
 
 
 
 
Culturele attractiviteit 

 
 

Den Bosch staat aan de vooravond van het Jeroen Boschjaar 
(2016) en is in Brabantstadverband in de race voor de titel 
culturele hoofdstad. De Boschveldboulevard kan een bijdrage 
leveren aan de creatieve en culturele uitstraling van de stad en 
een hippe, laagdrempelige verblijf- en ontmoetingsplek in de 



 
 

spoorzone worden.  Het idee voor de Boschveldboulevard wordt 
dan ook toegejuicht door onder anderen Jan van der Putten van de 
Verkadefabriek. Hij ziet de Boschveldweg als een natuurlijke route 
richting de Kop van het Zand en zou graag zien dat met de 
Boschveldboulevard een toegangsweg vanaf het perron richting de 
Verkadefabriek wordt  gecreëerd. 

 

 

 



  

 
 

 

 
De plannen 
 
Op de hoek van de Perronweg – Boschveldweg is een braakliggend 
terrein, in de volksmond bekend als het Heijmans-terrein. Het 
bouwbedrijf heeft een claim op de grond. Er liggen inmiddels ook 
bouwplannen. Onduidelijk is of en wanneer deze tot ontwikkeling 
worden gebracht. 

 
 

Rond het ‘Heijmans-terrein’ staan en hangen hekken. Er ligt gras, 
beton en er zijn verwilderde stukken groen.  Het buurtcomité zou 
graag zien dat de hekken worden verwijderd. Met eenvoudige 
ingrepen zou het terrein – al dan niet tijdelijk – een parkachtige 
inrichting kunnen krijgen. Ook zouden kunstenaars uit de wijk er 
de ruimte kunnen krijgen om werk te exposeren en zouden er 
buurtfeesten of andere kleinschalige activiteiten plaats kunnen 
vinden. Verder zou een hondenuitrenveld kunnen worden 
aangelegd. In de wijk ’t Zand is al jaren een 
hondenpoepprobleem. 



 

 
 

 
 
 
 
 
 
Het buurtcomité zou graag een verbrede stoep zien naast 
Shoarmazaak ’t Spoor en zou daar graag een kunstwerk laten 
realiseren door de eerder genoemde kunstenaar Fredrico 
d’Orazio. 



 

 
 

 



  

 
 

 

 
 
De uitvoering 
 
Het buurtcomité heeft de gemeente gevraagd (d.d. 07-12-2012) 
gevraagd om op korte termijn in gezamenlijkheid een aantal 
zaken op te pakken c.q. te faciliteren: 

 
 

• Het snoeien van bomen, zodat er meer licht komt in de wijk. 
• Het inrichten van een hondenuitrenveld 
• De kapotte stoep bij het braakliggend terrein 
• Vervanging van vuilcontainers ter hoogte van shoarmazaak ’t 

Spoor 
• Het opknappen van de schuurtjes in de wijk 
• De kapotte stoep bij het braakliggende Heijmans-terrein 

repareren 
• Nieuwe, duurzame verlichting (bij voorkeur follow up 

systeem) 
• Hekken weg rond het braakliggende terrein en inrichting met 

graszoden en een aantal bankjes. Bewoners staan open voor 
hergebruik van materialen. 



 

 
 

 
 
 

 

Op de langere termijn zien bewoners graag voorzieningen als 
nieuwe wandelpaden, picknicktafels, een podium, een schuurtje 
voor gereedschap, stroom en een klein podium. Ook willen 
buurtbewoners een beeldenroute en zou de straat, inclusief 
parkeervakken en bloembakken, heringericht moeten worden. De 
wens is verder de verkeersafwikkeling anders in te richten, bv. 
door het invoeren van eenrichtingverkeer en de aanleg van 
versmallingen. 

 
 

Op en aan de route van de Boschveldweg spelen diverse partijen 
een rol. De gemeente is verantwoordelijk voor de inrichting van de 
openbare ruimte, maar ook Prorail, particuliere eigenaren en 
woningcorporatie Zayaz spelen een rol. 



 

 
 

Om de partijen bijeen te brengen, plannen vlot  te trekken en 
te onderzoeken wat wel en niet  haalbaar is, zou  een partij de 
regie moeten nemen. Het ligt voor  de hand  dat  de gemeente 
deze rol op zich  neemt. 

 
 
 
 

 



Financiën  

 
 

 
 

• In de zgn. vitaliseringsplanning is een budget 
beschikbaarvan 177.625 euro voor  het opknappen van de 
Boschveldweg in 2017. 

• Daarnaast is een bedrag uit het wijkspeerpuntenbudget 
gereserveerd (ca. 75.000 euro). 

• Vanuit de afdeling cultuur is 5000 euro beschikbaar voor een 
werk dat kunstenaar Christine Jetten beschikbaar wil stellen 
aan Den Bosch en de wijk het Zand in het bijzonder. 

 
 

Door slim te combineren, d.w.z. de geplande investering in de 
vitaliseringsplanning naar voren te halen, eerder gelabeld geld uit 
het wijkspeerpuntenbudget in te zetten en gereserveerd geld van 
de afdeling cultuur te benutten, wordt het mogelijk de 
Boschveldboulevard nog voor het Jeroen Boschjaar 2016 te 
realiseren. 

 
 

Een aantal door bewoners voorgestelde ingrepen, zoals het 
snoeien van openbaar groen en het opknappen van schuurtjes kan 
wellicht binnen reguliere onderhoudsbudgetten gerealiseerd 
worden.  Bewoners hebben overigens aangegeven ook zelf de 
handen uit de mouwen te steken en ook hergebruik van materiaal, 
zoals picknicktafels of bankjes, als optie te zien. 



 

 
 

 
 
 
 
 
 
Sfeerimpressies: Pim de Bilde, www.grafischstation.nl 

 
 

*De werkgroep Boschveldboulevard en verkeer bestaat uit: Anniek van Aert, 
Hendrik-Jan Aantjes, Will Hoeben, Boudewijn Reijenga, Stijn Mertens en Josie 
de Vuijst. Bewoners die los van de werkgroep hebben meegedacht zijn onder 
anderen Jac Vullings, Arjan Dane, Franca van Rijn en Robbert Schrover. 

http://www.grafischstation.nl/


Voorstel  

 
 

 
 
De initiatiefnemer vraagt de gemeenteraad om het onderstaande 
besluit te nemen. 

 
 

De gemeenteraad van ’s-Hertogenbosch, in vergadering bijeen op 
dinsdag 25 juni 2013;  gezien het initiatiefvoorstel 
Boscheveldboulevard en gehoord de beraadslagingen daarover in 
de commissie ROB van dinsdag 11 juni 2013; 

 
 

Besluit: 
 
 

1. Samen met bewoners en andere belanghebbenden te 
onderzoeken welke elementen van het projectplan 
Boschveldboulevard haalbaar en uitvoerbaar zijn en op welke 
termijn; 

2. Er daarbij van uit te gaan dat de plannen gerealiseerd dienen te 
zijn voor de officiële start van het Jeroen Boschjaar in 2016; 

3. Het college te vragen om uiterlijk het eerste kwartaal 2014 
hiertoe een voorstel met financiële uitwerking voor te leggen 
aan de gemeenteraad. 

 
 
 
 

‘s Hertogenbosch, 
De gemeenteraad voornoemd, 

 
 

De griffier,      de voorzitter 
 
 
drs. A. van der Jagt     mr. dr. A.G.J.M Rombouts 



 

 
 

 
 
 
 
 

 


